
       
 
 

Møde i Biodiversitetsudvalget onsdag. d. 24. april 2023 
Søby-Højslev Arena, Stoholmvej 20, 7840 Højslev. kl. 19.30. 

Til stede var: Laust Nørskov, Allan Folmer Hansen, Jakob P. Albæk, Jakob Jensen og Flemming Østergaard. 
Der var afbud fra Jesper Kjelds. 

 
 

Endeligt referat 
 
Siden sidst. Orientering om diverse aktiviteter. 

• Møder med landmænd i Salling. 
o Der har været afholdt to møder med landmændene i Salling. Meget positivt. Vi har syv landmænd med i 

delprojektet. 

• 50 nye levesteder. 
o Der er aftalt med landmændene, at vi skal tage det stille og roligt, og at det først og fremmest gælder 

om fra start af, at få tiltagene gjort på den rigtige måde. Projektet laves i tæt samarbejde med 
Innovationscenter for Økologisk Landbrug. 

• Plantedage med skoleelever. 
o Der har været afholdt to plantedage med elever fra Ørslevskloster Skole og Løgstrup Skole. Der blev bl.a. 

plantet en ny remise hos Niels Dengsø Jensen i Løgstrup. Tv Midtvest lavede en fin reportage om dagen 
og vores projekt. 

 
Forårsaktiviteter  

• Hvad skal vi hjælpe landmændene med? 
o Vi drøftede indgående, hvad vores opgave er. I år er nok lidt af et 0-år, forstået på den måde, at såvel vi 

som landmændene er og har været usikre på, hvad man skal, kan og må i henhold til de nye GLM8-
regler. Laust tager i løbet af forsommeren en tur rundt til landmændene og får en snak med dem. Det 
gælder ikke Salling, hvor det klares af Innovationscenter for Økologisk landbrug. 

o Der er dog fuld gang i tilsåning af striber rundt om i områderne. Det skal være færdigt inden udgangen 
af april og anmeldes som blomsterbrak. 

o For fremtiden skal vi gøre en stor indsats for, at tiltagene bliver med lokalt engagement. Vi vil finde 
lokale ”entreprenører” der kan udføre arbejdet for os. Det giver medejerskab. Vi skal også bruge 
medlemmerne. Vi har allerede fået en pæn flok til at melde sig, men vi skal være bedre til at henvende os 
direkte til medlemmer, når vi har brug for hjælp. 

o Vi har lidt problemer med et enkelt terræn. Laust tager kontakt til den pågældende ejer for at finde ud 
af, om han fortsat vil være med. 

o Vi har fået mulighed for at få et godt terræn ved Flynder Sø med. Det vil kunne passes af en af vore 
hjælpere. Laust taler med jægerne og lodsejeren. 

• Etablering af informations område på Studegård, Spøttrup. 
o Vi har fået mulighed for at få et informationsareal stillet til rådighed af Væksthus Spøttrup. Det er ved at 

blive etableret. Jakob sørger for, at der bliver plantet og sået, der hvor vi laver en ”demo” af en god 
agerhønebiotop. En af vore hjælpere opstiller informationstavlen, og Flemming sørger for, at der bliver 
lavet informationsmateriale. Det hele bliver indviet sammen med alle de andre tiltag på Studegård d. 11. 
juni. 

• De første planer for 50 nye levesteder. 
o Delprojektet blev kort gennemgået. Der er lavet kort og registreret parhøns, der hvor der blev fundet 

nogen. Der er i alt fundet 14 par, men der er helt sikkert flere. vejrlig og meget våde marker gjorde, at 
tællingen ikke blev effektiv, bl.a. fordi det skete lige inden ”lukketid”. 



 
 
 

o Innovationscenter for Økologisk Landbrug er ved at lave landskabsscreeninger. Ud fra disse udpeger 
centeret de 50 steder, hvor man mener, det vil være bedst at etablere agerhønebiotoper. Forventes at 
være færdig i løbet af maj. Derefter tager vi sammen med Innovationscenteret rundt til landmændene 
og præsenterer dem for forslagene. 

o Flemming orienterer landmændene om optælling og det fremadrettede forløb. 

• Bevar de naturlige levesteder – delprojekt. 
o Vi er godt i gang. Plantedagene var en del af det projekt. Vi går nu i gang med sammen med VELAS at få 

lavet et par små videofilm om emnet. Hanne Junker Friis fra VELAS deltager og det kunne foregå på 
terræner i Stoholm-Lånum, hvor elever fra Stoholm Skole kunne medvirke. 

 
Information  

• Medier 
o Vi snakkede om vigtigheden af fortsat at bruge medierne til at profilere projektet. Vi var enige om kun at 

rette henvendelser, når vi havde en god historie. 

• Informationsarrangementer, lokalbefolkning og sponsorer 
o Vi vil arrangere noget lokalt i løbet af sommeren, når der er noget at vise. Brian Jakobsen fra DOF vil 

gerne fortælle om, hvad og hvordan han tæller. 
o Det store arrangement på Lundø for medlemmer og lodsejere bliver d. 14. juni. 

 
Tælling af agerhøns.  

• Forårets tællinger 
o Forholdene for tællearbejdet var ikke optimalt. Tællinger foregår sammen med træninger og prøver. 

Vejrliget gav nogle problemer. Tællinger måtte aflyses. Vi nåede at få alle terræner talt. 

• Fremtidige tællinger 
o For at få optimeret arbejdet, vil vi rette henvendelse til markprøveudvalget og bede udvalget om 

fremtidig at lave en plan over, hvornår der er træning, hvor der trænes, hvem der har ansvaret samt at 
orientere lodsejerne. 

• Jægere og hundefolk 
o Hvor der på vores terræner er jægere og hundefolk, skal vi endelig sørge for, at vores aktiviteter sker i et 

godt samarbejde med dem, så de bliver medspillere og medejere af projektet. 
 
Udsætning af agerhøns 

• På baggrund af optællinger og registreringer, vil projektgruppen vurdere, hvor der kan sættes agerhøns ud. Der 
skal skaffes lokale passere. 

 
Økonomi 

• Budgetstyring  
o Da vi får støtte flere steder fra, kommuner, foreninger og organisationer er det nødvendigt med en 

styring af budgettet i forhold til såvel hovedprojekt som delprojekter. Flemming forsøger at hole styr på 
det og guider kassereren i forhold til, hvor udgifter og indtægter skal bogføres. Udgiftsbilag sendes 
derfor over Flemming. 

• Kørsel  
o Vi drøftede, hvad der var rimeligt at få i kørepenge, når vi direkte kørte for projektet. Vil blev enige om 

1.25 kr. pr. km. 
 
Arbejdsfordeling/ansvarsområder 

• Vi var enige om at bruge resurserne så optimalt som muligt. Laust tager sig først og fremmest af terrænerne og 
kontakt til landmændene. Jakob Albæk har hjemmesiden og virker som faglig konsulent. Allan vil gerne tilknyttes 
hjemmesiden. Vi skal gøre alt for at få så mange af vore medlemmer som muligt til at gøre et stykke frivilligt 
arbejde. Mange har meldt sig – tak for det, men vi kan godt bruge flere. 

 
 



 
 
 
Eventuelt 

• SJD 
o Flemming orienterede om at projektet skal præsenteres for SJDs repræsentantskab d. 11. maj. Laust 

orienterede om, at vi kan låne en projektor at Udvalget for markvildt og natur, da de ikke bruger den. 

• Hjemmeside 
o Allan orienterede om, at der på hjemmesiden vil blive lagt referater op fra bestyrelses- og udvalgsmøder. 

Han orienterede også om, at fb-siden vil blive en lukket side kun for medlemmer af MJK. 
 

 
Aulum d.29.04.2023 
Flemming Østergaard 


